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چمن تاریخی و طبیعی سلطانیه زنجان به دلیل برداشت بی 
رویه منابع آب زیر زمینی و کاهش بارندگی ها در خطر نابودی 
قرار دارد و برای احیای دوباره چشم انتظار نتایج پژوهش های 
دانشگاه زنجان است.به گزارش مهر، چمن سلطانیه از ۷۰۰ 
سال پیش به صورت طبیعی در شهر سلطانیه وجود داشته 
اســت و فضایی افزون بر ۷۰۰ هکتــار را در بر می گیرد و 
محل مناسبی برای گذران اوقات فراغت اهالی شهر به شمار 
می رود. از آنجایی که این محوطه از اهمیت زیادی برخوردار 
بوده در لیست آثار طبیعی ایران جای گرفته است. این مکان 
در فاصله ۶ کیلومتر از شــهر سلطانیه قرار دارد و چشم انداز 
زیبایی به سمت گنبد سلطانیه دارد.دلیل وجود این چمن ها 
این است که گفته می شود در عمق ۲۰ متری این محدوده 
خاک ســفید وجود دارد که مانع از نفوذ آب به اعماق زمین 
می شود و در نتیجه، عمل آبیاری چمن به گونه ای طبیعی 
و پیوسته انجام می گیرد. علاوه بر این در نزدیکی این چمن 
طبیعی حدود ۴۰ چاه و قنات وجود دارد که آن را به صورت 

طبیعی آبیاری می کنند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان زنجان در گفت وگو با 
خبرنگار مهر، زنده بودن چمن سلطانیه را برای اکوسیستم 
منطقه حیاتی خوانده و می گوید: خشــک شدن این چمن 
مخاطرات زیســت محیطی به همراه خواهد داشت و کاهش 
بارندگی، تغییر اقلیم و کم شــدن رطوبت زمین این منطقه 
را به یکی از کانون هــای ریزگرد تبدیل می کند.محمدرضا 
یافتیان تصریح می کند: چمن سلطانیه استراحتگاه پرندگان 
مهاجری است که در فصول مختلف سال از این منطقه عبور 
می کنند و اگر این طبیعت از بین برود دیگر شــاهد حضور 
این پرندگان نخواهیم بود و چرخه زیســت محیطی تغییر 
می کند و تأثیرگذاری منفی در یک اکوسیستم را به دنبال 
خواهد داشــت.وی ادامه می دهد: عــلاوه بر این جوندگانی 
در این منطقه هســتند که ارتزاق آن ها از مســیر گیاهان 
چمن ســلطانیه است و اگر خشک شــود به سمت مزارع 
مــردم هجوم می آورند و تبدیل به آفت می شــوند و مبارزه 
با آفت ضربه دیگری به محیط زیست وارد می کند. در واقع 
چنانچه زیستگاه، محل تغذیه و جمعیت یک گونه جانوری 
را تغییر دهیم، ممکن است باعث کاهش یا افزایش گونه ای 
در جای دیگر شود و چرخه طبیعت برهم می خورد.یافتیان 
با بیان اینکه برداشــت های بی رویــه از منابع آبی محدوده 
چمن طبیعی سلطانیه باعث تخریب این منطقه شده است، 
می گوید: برداشت های غیرمجاز و بی رویه از منابع آبی باعث 
افت کیفیت و تخریب گسترده چمن طبیعی سلطانیه شده 
اســت.وی می افزاید: در صورت تداوم روند موجود در زمینه 
برداشت های بی رویه از منابع آبی و تغییر کاربری ها، چهار 
تا پنج ســال آینده اثری از چمن طبیعی سلطانیه نخواهد 
ماند.یافتیان با بیان اینکه اداره کل محیط زیست، در حوزه 
وظایف ســازمانی خود به چالش موجود در چمن طبیعی 
سلطانیه ورود کرده اســت، ادامه می دهد: اخیراً نامه ای به 
سازمان بازرسی تنظیم و ایرادات و اشکالات را عنوان کرده 

است.
مدیرکل محیط زیســت استان زنجان با بیان اینکه مواردی 
همچون تأثیر بر روند کوچ حیوانات منطقه، حیات وحش و 

کشــاورزی منطقه، در نامه این اداره کل به سازمان بازرسی 
گنجانده شده است، می گوید: متولی چمن سلطانیه محیط 
زیست نیست و مطابق ماده ۲ قانون حفاظت و بهره برداری 
جنگل ها و مراتع در حوزه اراضی ملی متولی اداره کل منابع 
طبیعی و در حوزه اراضی کشاورزی نیز متولی جهاد کشاورزی 
است.یافتیان با بین اینکه در حال حاضر شاهد برخی تغییر 
کاربری ها در چمن طبیعی سلطانیه هستیم، متذکر می شود: 
مهم ترین چالشی که در منطقه چمن سلطانیه داریم بحث 
برداشت غیر مجاز و بی رویه آب است که در برخی ها چاه ها 
که دارای مجوز هستند بیش از اســتاندارد مجوز برداشت 
صورت می گیرد که باید پیگیری شود.وی با بیان اینکه سالانه 
حدود ۷۰ سانتی متر سطح آب های زیرزمینی منطقه چمن 
طبیعی ســلطانیه افت پیدا می کند، ادامه می دهد: آبخوان 
منطقه سلطانیه به صورت قیفی شکل است و مرکز این قیف 
در جهت پایین و به سمت خیرآباد و سلطانیه بوده که در آن 
منطقه افت آب داریم.مدیرکل محیط زیست استان زنجان 
با اشاره به اینکه چشمه های طبیعی موجود در این منطقه 
اکثراً به سمت خشکی می روند، می گوید: در بالادست چمن 
طبیعی سلطانیه، چشــمه شاه بلاغی وجود دارد که نسبت 
به ســال های گذشته دبی آب این چشــمه کم شده است.
یافتیان به نبود مطالعه درست زیست محیطی در خصوص 
احداث ســد بوئین در بالادست چمن سلطانیه اشاره کرد و 
می گوید: مطالعه درست و دقیق در خصوص این سد انجام 
نگرفته و محیط زیست برای احداث سد بوئین مجوز لازم را 
نداده و اســتعلامی از سوی محیط زیست نشده است و باید 
ارزیابی زیست محیطی صورت می گرفت.وی ادامه می دهد: 
دو موضوع تغییر اقلیم و کمبود بارندگی ها و برداشــت غیر 
مجاز و عدم رعایت حق آبه جز دلایل مهم وضعیت نامطلوب 
چمن سلطانیه اســت.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
اســتان زنجان نیز با اشــاره به اینکه حیات چمن سلطانیه 
به آب وابســته است، اظهار می کند: برداشت های بی رویه از 
آب های زیرزمینی و دشت های استان رطوبت سطح خاک را 

کاهش داده است و از طرف دیگر به دلیل کاهش بارندگی، 
میزان روان آب هایی که وارد چمن می شد نیز به میزان قابل 
توجهی کم شده و آبی کافی برای رشد گیاهان باقی نمانده 

است.
خلیل آقاجانلو با اشــاره به اینکه در مورد علل خشک شدن 
چمــن ســلطانیه و راهکارهای احیــای آن در حال حاضر 
نمی تــوان قاطعانه نظر داد، ابراز می کند: این امر مســتلزم 
انجام پژوهش های دقیق اســت و در همین راستا دانشگاه 
زنجان مشــغول مطالعه این موضوع است و پس از مشخص 
شدن عوامل اصلی به صورت دقیق و کمی می توان در مورد 
آن اظهار نظر کرد.وی با اشاره به اینکه پوشش گیاهی مراتع 
وابســته به وجود منابع آبی است، بیان می کند: در مواقعی 
که با ترســالی روبه رو هستیم، پوشــش گیاهی بهتری در 
آن منطقــه داریم و هرچقدر میزان بارندگی از حالت نرمال 
کمتر شــود، در رشــد گیاهان نیز تأثیر منفی می گذارد و 
موجب خشکسالی محل می شود.این مسئول در مورد اینکه 
مسئولان محلی خواستار فنس کشی برای جلوگیری از ورود 
دام به چمن ســلطانیه شــده اند، عنوان می کند: با توجه به 
اینکه این منطقه به شهر سلطانیه نزدیک است، هر ساله قُرُق 
می شــود و فکر نمی کنم چرای دام تأثیر زیادی در خشک 

شدن چمن داشته باشد.
مدیرکل منابــع طبیعی و آبخیــزداری اســتان زنجان با 
اشــاره به اینکه حفر چاه های غیرمجاز و برداشــت بی رویه 
از آب های زیرزمینی تأثیر زیادی بر حیات دشــت ها دارد، 
تصریــح می کند: با توجه به اینکه بــا کاهش بارندگی اکثر 
آبراه های فصلی و ســیلابی خشک شــده است و حق آبه ای 
به ســمت پایین نمی آید، برای احیای چمن باید تغییراتی 
در برداشــت منابع آب زیرزمینی ایجاد کنیم.وی در مورد 
اســتفاده از روش های نوین آبیاری ســطحی با مصرف آب 
حداقلی خاطرنشان می کند: روش های اجرایی برای احیای 
چمن بســتگی به این دارد که عوامل اصلــی تأثیرگذار بر 
خشــک شدن پوشش گیاهی این منطقه را شناسایی کنیم 

و ظرفیت های منطقه را بســنجیم و با توجه به این عوامل 
آب مورد نیاز آن را تأمین کنیم.آقاجانلو با اشــاره به اینکه 
نگرانــی از بابت از بین رفتــن گونه های گیاهی این منطقه 
وجود ندارد، اظهار می کند: بانک بذر از گیاهان این منطقه 
وجــود دارد و پیچیدگی اصلی مربوط به تأمین آب مورد و 
مدیریت منابع آبی است و چنانچه آب مورد نیاز تأمین شود 
پوشش گیاهی به مرور زمان خود را پیدا می کند.وی با بیان 
اینکه برای پروژه مطالعاتی چمن سلطانیه مبلغ اولیه ۳۰۰ 
میلیون تومان در نظر گرفته شده است، ابراز می کند: به نظر 
می رسد تا پایان بهار سال آینده فاز مطالعاتی به پایان برسد و 
پس از آن برنامه اجرایی برای احیای چمن پیاده سازی شود.
در حالی که بسیاری از کارشناسان برداشت بی رویه از آب های 
زیرزمینی را یکی از علل اصلی خشک شدن چمن سلطانیه 
اعلام می کنند، مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای زنجان در 
پاســخ به خبرنگار مهر در مورد آمــار چاه های آب و میزان 
برداشــت آن ها می گوید: هیچ چاهی داخل محدوده چمن 
سلطانیه حفر نشــده است.اسماعیل افشاری ادامه می دهد: 
چاه های موجود در شعاع ۲۰۰ متری اطراف محدوده چمن 
شــامل چهار حلقه چاه پروانه دار با تخلیــه ۰.۱۳ میلیون 
مترمکعب در سال و یک حلقه چاه فاقد پروانه فعال با تخلیه 
۰.۱۶ میلیون مترمکعب در ســال است.وی در مورد اینکه 
چاه های غیرمجاز مسدود نمی شود، تصریح می کند: چاه های 
غیرمجاز پس از اخذ دســتورات قضائی با رعایت اولویت پر 
می شود. چاه های تعیین تکلیف از این قضیه مستثنی بوده 
و باید پس از طی روال اداری و طرح در کمیســیون صدور 
پروانه، کمیسیون رسیدگی به امور آب های زیرزمینی، دیوان 
عدالــت اداری و دادگاه تجدید نظر دیــوان تعیین تکلیف 
شوند.این مســئول به راهکارها برای احیای چمن سلطانیه 
اشــاره کرده و می گوید: به جز پر کردن چاه های غیرمجاز، 
احقاق حقابه چمن، جلوگیری از برداشــت های غیرمجاز و 
بارندگی راهکار دیگری برای رودخانه و گذر از خشکســالی 
وجود ندارد.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان با اشاره 
به اینکه استفاده از روش های نوین آبیاری و احداث گلخانه 
در اراضی تحت پوشش چاه های مجاز تأثیر زیادی در مصرف 
بهینه آب های زیرزمینی خواهد داشــت، بیان می کند: این 
امر در صورتی تحقق می یابد که هیچ گونه توسعه کشاورزی 
یا گلخانه صورت نگیرد.افشــاری در مورد تأمین حقابه های 
مــورد نیاز چمن ابراز می کند: قطعاً چمن ســلطانیه دارای 
حقابه از آب های ســطحی و مشرف به چمن خواهد بود که 
باید در فصول غیر کشــاورزی آب رودخانه ها توسط منابع 
طبیعی به چمن هدایت شود.خبرنگار مهر برای تکمیل این 
گزارش درصدد پیگیری موضوعاتی همچون میزان مصرف 
آب کشــاورزی در شهرستان سلطانیه، میزان بهره مندی از 
تجهیزات نوین آبیاری و امکان اصلاح الگوی کشــت برای 
تولید محصولات کم آب بر است که مسئولان مربوطه پاسخی 
ارائه ندادند.چمنی که ســال ها ســبز بود و تفرجگاه مردم 
به شمار می رفت، نگران است که به سرنوشت دریاچه ارومیه 
دچار شــود و نمی داند حال برای زنده ماندن کاری از دست 
مسئولان برای مدیریت منابع آبی برمی آید یا باید چشم به 

راه بارش رحمت الهی باشد.

برداشت بی رویه منابع آبی بلای جان یک اثر تاریخی

نابودی در یک قدمی  چمن تاریخی سلطانیه
جاده کیاکلا مازندران  زیبا اما بدبو 

چندین تن زباله و نخاله ســاختمانی مدت ها اســت در حاشیه جاده کیاکلای 
بابل رها شده است.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، جاده های مازندران را از 
دیرباز به طراوت، شادابی و سرسبزی می شناسند، اما حاشیه بسیاری از جاده ها 
چندسالی اســت با انبوهی از زباله پوشیده شده اســت، تصویری زشت و آزار 
دهنده که نه لایق ساکنان بومی این مناطق است و نه میلیون ها گردشگر.یکی از 
این جاده ها که زخم زباله و نخاله بر تنش سنگینی می کند در چند صد متری 
میدان آیت الله فاضل استرابادی در جاده کیاکلای شهرستان بابل است، جاده ای 
که چندین تن زباله به طول ده ها متر در آن دپو شده است.صمدکیایی یکی از 
مغازه داران جاده کیاکلا می گوید: حدود ۵ یا ۶ سال است که زباله و نخاله های 
ســاختمانی را در حاشیه این جاده و این منطقه رها می کنند.او می گوید: حجم 
زباله ها اکنون کم هســت، اما برخی روز ها به دلیل حجم زیاد زباله های ریخته 
شــده از یک کیلومتری این منطقه هــم نمی توانیم عبور کنی.کیایی می گوید: 
چندین بار به شــهرداری بابل مراجعه کردیم، اما آن ها می گویند این منطقه در 
خارج از حریم شهری قرار دارد و به بخشداری مربوط است، اما وقتی بخشداری 
می رویم می گویند آنجا جرو حریم شهری است و شهرداری باید زباله ها را جمع 
آوری کند!خانم اســدی از ساکنان فیضیه ۲۲ هم می گوید: حجم زباله ها گاهی 
به اندازه ای می شــود که حاشیه جاده را کاملا تصرف می کنند و خودرو ها اصلا 
نمی توانند در این نقاط توقفی داشته باشند.او گفت: علاوه بر مشکلات رانندگی، 
بوی آزاردهنده و زشت شدن چهره منطقه، شیرابه های این زباله ها هم به داخل 
زمین های کشــاورزی نفوذ می کنند.خانم اســدی می گوید: اهالی منطقه بار ها 
مشکلات خود را با حضور در نهاد های اداری مطرح کردند، اما اقدامی انجام نشده 
است.پاکسازی حاشیه راه های مازندران از زباله ها سال های اخیر به یک چالش 
مدیریتی در استان تبدیل شده است، در آخرین اقدام استاندار مازندران هشتم 
آذرماه پارســال به شهرداران و مدیران دستگاه های اجرایی مهلت ۱۵ روزه داده 
بود تا ورودی های شهر ها را از زباله پاکسازی کنند.پس از این دستور، اقداماتی 
برای پاکســازی جاده ها از زباله ها انجام شد اما به نظر می رسد زباله ها همچنان 

در برخی جاده ها جاخوش کرده اند.

بازگشت کارخانه شمش چدن خاوران
 به چرخه تولید

معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار خراسان جنوبی از بازگشت کارخانه 
شــمش چدن خاوران، به چرخه تولید خبر داد.جواد اشرفی، امروز دوشنبه 9 
آبان در کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید که در محل کارخانه چدن خوسف 
و بــا حضور فرماندار و مدیران دســتگاه های متولی برگزار شــد، اظهار کرد: با 
پیگیری های صورت گرفته و با تغییری که در ساختار موجود رقم خورد، کارخانه 
چدن کویر خاوران بعد از مدت ها رکود، به چرخه تولید برگشت.به گزارش ایسنا، 
وی تصریح کرد: به منظور تحقق طرح نهضت احیای واحدهای تولیدی راکد و 
نیمه فعال و بنا به تدبیری که در اســتان صورت گرفت، جلسه کارگروه تسهیل 
و رفع موانع تولید در محل واحدهای تولیدی مشکل دارد برگزار می شود.اشرفی 
با بیان اینکه جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید در کارخانه چدن خوسف 
نیز در همین راستا برگزار شــد، اظهار کرد: هدف از برگزاری این کارگروه ها و 
پیگیری مشــکلات واحدهای تولیدی این است که شــاهد رونق تولید در این 
مجموعه ها باشیم.معاون استاندار با اشاره به پیگیری های شخص استاندار برای 
رفع مشــکلات این واحد تولیدی، یادآور شد: این واحد تولیدی با انتخاب مدیر 
عامل و اعضای هیئت مدیره جدید و با مشارکت شرکت های پارت گوال و چدن 
کویر خاوران به چرخه تولید برگشت.اشرفی با بیان اینکه احیا و بازگشت واحدها 
به چرخه تولید، برگشت نیروی انسانی به محیط کار و کسب درآمد بیشتر را به 
همراه دارد، خاطرنشان کرد: هدف کلان دولت این است که از تمام ظرفیت های 
در اختیار دستگاه های اجرایی در راستای نهضت احیای واحدهای نیمه فعال و 
راکد استفاده شود.وی با تأکید بر اینکه در رفع مشکلات واحدهای تولیدی، نگاه 
بخشی و جزیره ای نداریم، ادامه داد: کوتاهی دستگاه ها در زمینه رفع مشکلات 
واحدهای تولیدی، پذیرفتنی نیســت و از طرفی بین تولید کنندگان و مدیران 
نباید هیچ فاصله ای باشد.اشرفی با بیان اینکه ارتباط تولید کنندگان با مدیران 
درراســتای رونق تولید باید تداوم داشته باشد، تصریح کرد: اگر لازم باشد برای 
احیای واحدهای تولیدی، صدها بار جلســه می گذاریم تا دوباره به چرخه تولید 

برگردند و به توسعه خراسان جنوبی کمک کنند.

معاون حفاظت محیط زیست خوزستان:
ساخت پتروپالایش در تالاب شادگان مجوز ندارد

معاون محیط طبیعی اداره کل حفاظت محیط زیست خوزستان گفت: عملیات 
اجرایی احداث پتروشیمی در تالاب بین المللی شادگان )طرح پتروپالایش ملل( 
بدون اخذ مجوز های لازم انجام شــده است.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
ســید عادل مولا گفت: عملیات اجرایی احداث پتروشیمی در تالاب بین المللی 
شــادگان )طرح پتروپالایــش ملل( بدون اخذ مجوز های لازم انجام شــده و با 
پیگیری اداره کل محیط زیست و اداره کل منابع طبیعی خوزستان، دستور توقف 
عملیات این پروژه اخذ شــده اســت.او در خصوص در نظــر گرفتن ۸۵ هکتار 
از مساحت تالاب برای احداث پتروشیمی شــادگان افزود: محدوده ای که برای 
ســاخت پتروشــیمی در نظر گرفته شــده و عملیات در آن اجرا شده است، در 
حریم تالاب قرار دارد نه در تالاب.معاون محیط طبیعی اداره کل حفاظت محیط 
زیست خوزستان گفت: قطعا اجرای چنین پروژه ای بر تالاب و محیط پیرامون 
آن بی تاثیر نیســت. احداث مجموعه صنعتی در محدوده تالاب و آلودگی های 
ناشــی از فعالیت آن، بر حیات وحش تاثیرگذار خواهد بود. مجوز های برداشت 
آب و کنترل سیستم پساب آن نیز بسیار مهم است، باید آثار اجرای این پروژه 
بر تالاب و محیط پیرامون آن با کار کارشناسی مشخص شود.به گفته او با توجه 
بــه اینکه این پروژه در حریم تالاب قرار دارد، باید آثار اجرای واحد پتروپالایش 
یا هر واحد صنعتی دیگر مشــخص و اعلام شــود و تا زمانی که مجوز های لازم 
اخذ نشــود، از ادامه عملیات اجرایی ممانعت شــده و خواهد شد.او با اشاره به 
طرح شــکایت اداره کل محیط زیست خوزســتان از عواملی که خاک برداری را 
برای انجام عملیات اجرایی پروژه پتروپالایش ملل در حریم تالاب شادگان انجام 
داده اند، گفت: در عملیات اجرایی این پروژه عرصه ای به مســاحت یک هکتار و 
خرده ای، خاک برداری انجام شــده که میزان خسارت وارد شده به این قسمت 
باید برآورد شود. با توجه به اینکه این محدوده، خارج از تالاب و جزو منابع ملی 

است، اداره کل منابع طبیعی در این زمینه ورود کرده است.

اخبار کوتاه

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب خراســان 
جنوبی از پایین آمدن ذخایر آبی ســد نهرین 
و حفــر ۸ چاه آب پایــدار در طبس خبر داد.

امامی مدیــر عامــل شــرکت آب و فاضلاب 
خراسان جنوبی گفت: با توجه به اینکه ذخایر 
آبی ســد نهرین رو به پایان اســت قرار است 
امســال ۸ چاه آب پایدار در این شهرســتان 

حفر شود.او با اشاره به اینکه امسال دمای هوا 
افزایش یافت و  در پاییز امســال بین ۱ تا ۱.۸ 
درجه نسبت به دوره بلند مدت افزایش دما را 
تجربه می کنیم افزود: هم اســتانی ها باید در 
مصرف آب برنامه ریزی کنند تا در زمان پیک 

تابستان با کمبود آب رو به رو نشویم.
امامی  با بیان اینکه عمده مصرف آب شــرب 

طبس از سد نهرین تأمین می شود اظهار کرد: 
باید قبل از تابســتان و رسیدن عید نوروز که 
تعداد زیادی گردشگر وارد استان می شود این 
۸ چاه در شهرستان طبس حفر شود.او ادامه 
داد: برنامه ریزی کرده ایم تا امســال با اصلاح 
شبکه فرسوده آب، هدر رفت آب را به حداقل 

برسانیم.

قــوری قلعــه، غاری شــگفت انگیــز در ۸۷ 
کیلومتری شــهر کرمانشــاه و ۲۵ کیلومتری 
شهر روانســر اســت. به گزارش ایسنا، غاری 
۶۵ میلیون ســاله در دامنه کوه شــاهو و در 
کنار دره ای با پوشــش جنگلی که در داخل 
آن دالان های عجیب و غریب، کریســتال های 
ســفید و براق، قندیل های آویزان و تالارهای 
بی نظیــری همچــون مریم، کوهان شــتر، 
عروس، برزخ و ... خودنمایی می کند.  این غار 
باشکوه با همه زیبایی های بی حد و اندازه اش 
می توانســت قطب گردشگری کرمانشاه باشد، 
اما عدم مدیریت، تبلیغات و زیرســاخت های 
لازم در سالهای گذشته مانع از آن شده تا این 
همه عظمت برای طیف وسیعی از گردشگران 
بــه نمایــش در نیایــد.  مجموعــه تفریحی 
توریســتی غار قوری قلعه کرمانشاه سالهاست 
که از بی نظمی و بی ســامانی و نداشــتن یک 
مدیریت صحیح رنج می برد و شــرکت توسعه 
گردشــگری به عنوان متولی این مجموعه هم 
طی سالهای گذشــته علیرغم وعده های داده 
شــده و برنامه ریزی های انجام شــده، ناتوان 
از اجرای ســاماندهی قوری قلعه بوده اســت.
وضعیت تاســف بار این شــگفتانه طبیعی و 
ســاخت و ســازهای غیرمجاز و فضای به هم 
ریخته و غیربهداشــتی محیط پیرامونی اش 
باعث شــد تا اخیرا استاندار کرمانشاه واکنش 

تندی نسبت به این مسئله داشته باشد.
بهمن امیری مقدم در نشســت اخیر ســتاد 
خدمات ســفر استان با اشــاره به بازدیدش از 
مجموعه غار قوری قلعه، وضعیت این مجموعه 
را بســیار ناراحت کننده  توصیف و انتقادات 
شــدیدی را متوجه شرکت توسعه گردشگری 
به عنوان متولی آن کرد.  انتقادات اســتاندار 
و دســتور او برای ســاماندهی این مجموعه، 
امــروز)9  مهر( مدیران دســتگاه های متولی 
همچون شــرکت توسعه گردشــگری، منابع 

طبیعــی، محیط زیســت، میــراث فرهنگی، 
سازمان بازرســی، فرمانداری روانسر و دیوان 
محاســبات استان را با ریاست منوچهر فخری 
معاون عمرانی اســتانداری دور یک میز جمع 
کرد تا برای رفع مشــکلات قــوری قلعه چاره 

اندیشی کنند.
به گزارش ایسنا، مدیرکل منابع طبیعی استان 
کرمانشاه شــروع کننده بحث در این نشست 
بود که در خصوص موانع و مشــکلات قوری 
قلعه گفت و افزود: در محوطه قوری قلعه چهار  
دستگاه شامل محیط زیست، میراث فرهنگی، 
امور اراضــی و منابع طبیعی مالکیت و حضور 
دارند.کولانــی کل مســاحت اراضی مجموعه 
قــوری قلعه را حدود ۱۵ هکتــار اعلام کرد و 
گفت: حــدود نیم هکتار از این مســاحت به 
تصرف غرفه داران درآمده اســت.وی راه برون 
رفت از مشــکلات کنونی قوری قلعه را اعمال 
ماده ۶9 قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی 
دولــت عنوان کــرد که طبــق آن می توان با 
شــرایطی اراضی ملی، دولتی و منابع طبیعی 
را برای اجــرای طرح های عمومــی و عمرانی 
واگذار کــرد.وی ادامه داد: اگــر این قانون را 
اجرایی کنیم، این اراضی به یک دستگاه واگذار 
می شــود و قوری قلعه از شرایط کنونی خارج 

خواهد شد.
در ادامه این نشســت، فرماندار روانســر هم 
با تاکید براینکه خروج قوری قلعه از شــرایط 
کنونی اش نیازمند تعامل، همکاری و انسجام 
مدیریتی دســتگاه های مســئول است، گفت: 
متاســفانه با یک توسعه نیافتگی مزمن در غار 
قوری قلعه و مدیریت آن مواجه هســتیم و به 
جای اینکــه در این مجموعه فرصت ســازی 
کنیم، فرصت ســوزی کرده ایم، به گونه ای که 
حتی بدیهیات گردشگری هم در این مجموعه 
کار نشده است.مصطفی زاده تاکید کرد: بنظرم 
بهترین بستر برای مدیریت مسائل و مشکلات 

این مجموعه استفاده از ظرفیت مردمی و ورود 
ســازمان های مردم نهاد این حوزه است تا در 
کنار مســئولین دولتی این هدف تحقق پیدا 

کند.
مصطفــی زاده با تاکیــد براینکه بــرای رفع 
مشــکلات قوری قلعه باید ابتدا نسبت به این 
مشکلات شــناخت حاصل شود، گفت: بعد از 
شــناخت می توانیم برنامه ریــزی کنیم تا به 
اهداف مورد نظر برسیم،  این درحالی است که 
حتی در حال حاضر یک انســجام مدیریتی را 
در این مجموعه نداریم.وی با بیان اینکه قوری 
قلعه ضعف های زیرســاختی همچون نداشتن 
پارکینگ و مشکلات ترافیکی را نیز دارد، گفت: 
البته رویکرد ما نسبت به قوری قلعه تنها نباید 
رویکرد عمرانی باشــد، بلکه باید رویکردهای 
اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی هم نســبت به 
آن داشته باشیم.فرماندار روانسر با اشاره به کم 
کاری های شرکت توسعه گردشگری در قوری 
قلعه اظهار کرد: این قابل قبول نیســت که از 
تهران برای مجموعه قوری قلعه و مدیریت آن 
تصمیم گیری کنند.وی در ادامه به ســاخت و 
سازهای رها شده  در قوری قلعه هم اشاره کرد 
و گفت: متاسفانه این ساخت و سازها سیما و 
منظر قوری قلعه را مخدوش کرده اســت، لذا 

باید آن را مدیریت کرد.
نماینده ســازمان محیط زیست استان هم در 
این نشست، قوری قلعه را اثر طبیعی ملی ثبت 
شــده خواند و گفت: این نوع از آثار از ســطح 
بالایی از حفاظت برخوردار هستند، اما از زمانی 
که این مجموعه به شرکت توسعه واگذار شده 
اســت، اکثر قندیل های آن، به همراه تعدادی 
از گونه های جانوری مانند خفاش نعل اسبی، 
خفاش موش موشــی و... در معرض خطر قرار 
گرفته اند، چراکه غار طبق اصول اصلی مدیریت 
نشده است.وی به انتقادی که استاندار نسبت 
به عدم توســعه فضای داخل غار داشــت هم 
اشــاره ای کرد و گفت: سازمان محیط زیست 
با توسعه داخل غار مخالفت کرده و اجازه این 
کار را نمی دهد، مگر اینکه مدیریت آن به خود 
سازمان محیط زیست واگذار شود تا به شیوه  

اصولی آن را مدیریت کنیم. 
مدیرعامل شرکت توسعه گردشگری کرمانشاه 
در پاسخ به ســخنان فرماندار روانسر مبنی بر 
ساخت و ســازهای غیرمجاز در این مجموعه 
گفت: از آنجایی که ما مالک نبوده ایم، بنابراین 
هر زمان که در مورد ســاخت وسازها شکایت 
رد می شد.حامد سپهری  کرده ایم، شکایتمان 

با این ادعا که شــرایط قوری قلعه نســبت به 
سایر جاذبه های اســتان همچون تاق بستان، 
بیستون و آناهیتا بهتر است، گفت: قوری قلعه 
یک شهر گردشــگری است و اگر بخواهند آن 
را بــه بخش خصوصی واگذار کنند و ما هم به 
عنوان متولی شهرداری شهرک باشیم، مشکلی 
نداریم. ســپهری در پاسخ به انتقادات نماینده 
محیط زیســت مبنی بر در معرض خطر بودن 
قندیل ها و گونه های جانــوری داخل غار هم 
گفت: بخش داخلی غار از حدود ۳۰ سال پیش 
دستکاری شــده و از طرفی یک نماینده ناظر 
محیط زیست بصورت ۲۴ ساعته در داخل غار 
حضور دارد.وی اضافه کرد: استاندار هم اخیرا 
مهمترین مشــکل قوری قلعه را عدم توسعه 
آن عنوان کرده بود که این مســئله مربوط به 

محیط زیست است که اجازه نمی دهد.
نماینده ســازمان بازرسی هم در این نشست، 
قوانین محیط زیســتی را یکی از عوامل مهم 
در عدم توســعه یافتگی قوری قلعه اعلام کرد 
و گفت: غار علیصدر همدان هم شرایطی مانند 
قــوری قلعه دارد، اما می بینیم که به توســعه 
یافتگی رسیده و از محل آن درآمدزایی خوبی 
هــم صورت می گیرد، بنابرایــن در چار چوب 
قانون موافق اعمال ماده ۶9 برای این مجموعه 
هستیم تا از شرایط کنونی اش خارج شود.در 
ادامه این نشست، معاون سرمایه گذاری میراث 
فرهنگی اســتان نیز با بیان اینکه طی سنوات 
گذشــته بی توجهی هایی به غــار قوری قلعه 
شده، گفت: چند سال پیش برای این مجموعه 
طرح جامع تعریف کردیم، اما اجرایی نشــده، 
بــرای همین باید به بخــش خصوصی واگذار 
شود تا این امر تحقق پیدا کند.علی اصغر رشنو 
یادآورشد: سال ۱۳۸۱ زمانی که قوری قلعه به 
شرکت توســعه واگذار شد، قول دادند تا برای 
آنجا هزینه و سرمایه گذاری کنند، اما این کار 
را که نکردند که هیچ، اکنون غار هم در معرض 

خطر قرار دارد.
رشنو به بلاتکلیفی ۲۱ ســاله غار قوری قلعه 
اشــاره کرد و اعلام کرد: معتقــدم باید قوری 
قلعه را از شرکت توسعه گردشگری گرفت و با 
سازوکار مناسب به بخش خصوصی واگذار کرد.
وی اضافه کرد: طی دو دهه گذشته سازه هایی 
قارچ گونه در اطراف قوری قلعه رشد کرده اند 
و تا زمانی هم که این مجموعه با شیوه کنونی 
اداره شــود، همین روند ادامه خواهد داشت. 
به گزارش ایســنا، معاون عمرانی اســتانداری 
کرمانشاه آخرین نفری بود که در این نشست 

با بیان یک جمع بندی دیدگاهایش را عنوان 
کرد و در شــروع ســخنانش بــه اهمیت این 
جاذبه گردشگری در اســتان اشاره ای داشت 
و گفــت: قوری قلعه با وضعیتی که دارد، نماد 
سهل انگاری وبی کفایتی برخی مسئولان در 
اســتان اســت، چراکه اگر این غار در هرجای 
دنیا بود، بیشــترین بازدید کننده را داشــت.
منوچهــر فخری تصریح کرد: قوری قلعه اثری 
منحصربفرد در خاورمیانه اســت که در حال 
حاضر تنها به یک محل درآمد برای شــرکت 
توسعه تبدیل شده و فقط در آن بلیط فروشی 
می شــود. فخری با انتقاد از عدم انجام تغییر و 
تحولات در این مجموعه طی سالهای گذشته، 
گفت: اگر توریســتی یکبــار از این مجموعه 
بازدید کند، بــار دوم دیگر رغبتی برای اینکار 
ندارد، چراکــه نه تغییری اتفــاق افتاده و نه 

خدمات بیشتر شده است.
وی به ادعای دستگاه های مختلف در خصوص 
مالکیت این مجموعه اشــاره کرد و گفت: خدا 
این نعمت را به ما  داده، اما هنوز نمی دانیم که 
متولی آن چه دستگاهی است.معاون عمرانی 
اســتانداری کرمانشاه خاطرنشان کرد: شرکت 
توسعه گردشــگری هم که صرفا نگاه انتفاعی 
به این مجموعه دارد. این شرکت نه تنها هیچ 
هزینــه ای برای مجموعه نکــرده، بلکه تمام 
درآمدهای آن هم از استان خارج می شود.وی 
از سازمان بازرسی استان خواست تا به وضعیت 
مجموعه قوری قلعه ورود کند و با دستگاه هایی 
که سهل انگاری کرده اند، برخورد کند.فخری 
اضافه کرد: از ســال ۱۳9۶ تاکنون جلســات 
متعددی برای برون رفت قوری قلعه از شرایط 
کنونی اش برگزار شده، اما هیچ اتفاقی نیفتاده 

است.
وی با بیــان اینکه موافق با اعمــال ماده ۶9 
بــرای واگــذاری و تعیین تکلیــف مجموعه 
غار قوری قلعه اســت، افزود: اگر شــرایط این 
مجموعه همینطور ادامه پیدا کند، هیچ کس 
زیربار مســئولیت  آن نمی رود.معاون عمرانی 
استانداری کرمانشــاه خاطرنشان کرد: موافق 
اعمال ماده ۶9 با تداوم حضور شرکت توسعه 
گردشگری هســتیم، اما این مسئله منوط به 
این اســت که شرکت توســعه آنجا هزینه و 
سرمایه گذاری انجام دهد و اگر سرمایه گذاری 
نکنند، از آنجا خلع ید خواهند شــد.در ادامه 
این نشست مقرر شد دستگاه های مسئول در 
خصوص امکان واگذاری این مجموعه از طریق 
ماده ۶9 ظرف چند روز آینده اعلام نظر کنند.

وضعیت سد نهرین نگران کننده است

کلاف سردرگم ساماندهی »قوری قلعه«

»آگهی ابلاغ رای موضوع ماده 10 آئین نامه اجرائی الحاق موادی به قانون ساماندهی
 و حمایت از تولید و عرضه مسکن«

برابر ماده ۱۰ آئین نامه ............ در اجرای مفاد رای هیات موضوع قانون مزبور مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
فومن مراتب بشرح زیر آگهی می گردد.

۱- به موجب رای شماره ۳۲۴ مورخ ۱۴۰۱/۷/۲۳ ششدانگ یک قطعه زمین به مساحت ۲۳۵/۵۲ متر مربع که از این مقدار 
۱۱/۰۴ متر مربع از مورد ثبت در حریم کوچه پیشنهادی قرار دارد به شماره پلاک ۲۵۵۱ مفروز از پلاک شماره ۱۸ واقع 

در قریه ماکلوان سنگ اصلی 9۸ بخش ۲۴ گیلان ملکی داریوش اسلام پرست
لذا چنانچه هر شخصی نسبت به رای صادره پلاک فوق اعتراض داشته باشد می تواند اعتراض خود را از تاریخ انتشار اگهی 
لغایت بیســت روز به این اداره تسلیم ورسید اخذ نماید و نیز برابر همین مقرره معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به مراجع ذیصلاح قضائی نموده و گواهی تقدیم دادخواســت را به این اداره تسلیم 
نماید در اینصورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه خواهد بود در غیراینصورت این اداره براساس رای هیات 
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